

LA:SENYERA:FEDERAL

PORTA-VÈU DE LA JOVENTUT REPUBLICANA FEDERAL

Any III

REDACCIÓ Y ADMINISTRACIÓ

August, 14, baixos

No responem dels articles firmats.

Tarragona 11 de Mars de 1909

PREUS DE SUSCRIPCIÓ

Catalunya y Nacions ibèriques,

trimestre.

Extranger..

Nom. 75

1'50 ptas.

12'00 »

Notes setmanals

L'últim del bloc

L'antiga ciutat vallisoltana, la patria del Zorrilla, del gran liric del sigle passat, ha sigut la escullida per sentir els darrers lirismes de la gent del bloc.

Moret pot apuntar un altre ja que el poble ignorant, aquest poble que tan acostumat està a viure d'il·lusions i esperar confiadament en la intervenció del cel per consol dels seus mal va aplaudirlo i vitorejarlo.

Y bé, que han dit en Moret? quines solucions ha proposat per el problema religiós, el social y el econòmic? Quin programa ha exposat per quan siga poder? Cap. En Moret no ha dit res. En mitj de son bell parlament—bell de retòrica y elocuencia—no hi hem sapigut veurer mes que vaguetats, incongruencies y nebulositats que desllueixen tota la feina del quefe dels pseudo l'iberals bloquists.

Y el bloc a donat per acabada, ab aquest útim miting, la seva tasca de propaganda, sense venir a Catalunya ab tot y haven dit el compte de Romanones que «irian por las cuarenta y nueve», per que saben que els catalans, generalment, no deixan portarse de l'oratoria buida de sentit y atapida de frases multicolors.

El bloc ha acabat la feina. R. I. P.

La salut

En Primo de Rivera per motius de salut ha presentat la dimisió del seu càrrec de Ministre de la Guerra.

En Linares Pombo pel seu estat de salut va haber de demanar la seva presa de possessió del mateix

En Martítegui, segons llegirem dies en darrera hatornat a possessió del càrrec de Quafe del Cuarto militar del Rei.

La salut es una senyora que vol esser molt ben portada y els aires del Guadarrama son fatales per cert temps.

Nosaltres per tot comentari sol podem posarhi aquella invocació tan cristiana del Parenostre.

Hágase tu voluntad...

La vila dels petards

A Madrid d'uns quarts dies ensa la pólvora corre.

Quatre o cinc petards collocats en distints pasatges han posat la policia en moviment y fins quisquins d'ells han donat quefer al Parc d'Artilleria.

Pel demés el poble continua tranquil y les festes no tenen necessitat de suspendres.

La prempsa, la bona prempsa ma-

drilenya que tan s'horrificava de les bombes barcelonines, fa el buid al entorn de la pólvora madrilena.

Y nosaltres no omplim columnes pera parlar d'això. No fem mes que una nota y de les mes curtes.

Del Mestre

Las regiones de España

Extráñan a algunos d'que nosotros, los federales, hablamos de regiones. ¿Qué entiendes esa? preguntan. ¿Pretenderán ahora los federales dividir otra vez nuestro territorio? ¿A qué fin?

Nada nuevo intentamos. Queremos pura y simplemente reconstituir las anteriores provincias. Hace poco más de medio siglo no había sino catorce. Venían determinadas algunas por su especial lengua y sus especiales leyes; todas, por la historia y la diversidad de costumbres. El año 1833, por un simple decreto, se las descuartizó y se formó arbitraria y caprichosamente las cuarenta y nueve que hoy tenemos.

No por esto desapareció del todo la antigua división de España; subsistiendo en las capitánías generales y en las audiencias de territorio. Catorce son aún las Audiencias, catorce las capitánías generales. No ha bastado la nueva división a destuir la antigua ni aún para el vulgo de las gentes. Todas reconocen, distinguen y mientan frecuentemente a Cataluña, Aragón, Castilla la Nueva, Castilla la Vieja, Navarra y las Provincias Vascas, Asturias, Galicia, Extremadura, Sevilla, Granada, Murcia, Valencia, las islas Baleares y las Islas Canarias. Tampoco ellas han perdido ni su carácter, ni fisonomía, ni su personalidad, ni los vínculos que desde remotos siglos mantienen congregados sus numerosos pueblos.

Subsisten las pasadas provincias aún en el seno de las Cotes. Son elegidos los diputados por circunscripciones ó distritos, y siempre que se trata de sostener ó fomentar intereses provinciales, se reúnen, con todo, no los de las nuevas, sino los de las viejas provincias. Se reúnen, no los de Orense, ni los de Lugo, ni los de Pontevedra ni los de la Coruña, sino la diputación gallegos; no los de Madrid, ni los de Guadalajara, ni los de Toledo, ni los de Ciudad Real, ni los de Cuenca, sino la diputación castellana.

El año 1847, Escosura quiso ya recomituir y aún reconstituyó las grandes provincias. Las reconstituyó

con el objeto de poner la gobernanza civil al nivel de la militar, considerando que en presencia de capitanes generales que extendían su mando a todo Aragón ó a toda Castilla la Vieja parecían pequeños y eran realmente débiles los gobernadores civiles de sólo Teruel ó de solo Palencia. Han pensado después otros en restablecerlas bajo el punto de vista de la administración ó de la economía, entendiendo que por la creación de las actuales provincias y por la dependencia en que del Estado viven no se ha hecho sino aumentar las dificultades administrativas y los gastos del reino.

Llamamos nosotros á las pasadas provincias regiones. Las llamamos así principalmente para distinguirlas de las modernas. Les damos además este nombre, porque el uso ha venido a consagrarlo, ya que hoy se califica á cada paso de regionales las exposiciones, los intereses y los establecimientos de las pasadas provincias, y no hace tres días se calificó de regional en la *Gaceta* el manicomio que para toda Castilla la Nueva intenta construir la Diputación provincial de Madrid fundándose en el decreto que sobre manicomios regionales se promulgó el dia 19 de abril de 1887.

¿Se tranquilizarán ahora los que se asustan de nombres? Dejarán de ver en el de *región* un nuevo germen de perturbaciones? Nosotros deseamos que haya pronto en toda España comités regionales á fin de dar cuerpo á esta reconstitución de provincias que bajo nuestro sistema han de ser otros tantos Estados. Se acabarán de desvencer así todas las dudas y todos los temores, y se verá que, lejos de tender nosotros á la disgregación, aspiramos á formar poderosos entidades políticas capaces de oponer invencibles obstáculos á los pensamientos de dictadura ó de tiranía que puedan surgir en el seno de la república. Esta división de territorio, sobre ser más lógica y racional que la de ahora, presentará el esplendor de catorce grandes Estados federalmente unidos, cada uno de los cuales podrá por sí realizar notables progresos y concurrir como jamás ha concurrido al común adelanto de la madre España. La autonomía que á nuestro juicio les corresponde en todo lo que á sus intereses regionales se refiere, les dará para toda la vida, aliento, fuerza. ¡Feliz el día en que, acabando con el feroz unitarismo que tantas energías ha enervado y tantos progresos ha hecho imposibles, podremos ver libres y unidos por la federación á los catorce Estados, á las catorce regiones! —F. Pi y Margall.

Los hechos lo dirán

Continuación del de Zaragoza ha sido el discurso de Moret en Valladolid, y a pesar de no concretar nada en él, ha llevado la esperanza á sus amigos y co-religionarios que á cada momento duadan y no sin razón de la entereza de su jefe y amigo. Esto demuestra bien á las claras, digan lo que quieran los que no quieren ver ni oír, que el pueblo es amante de la libertad y que en ella cifra el orgullo de su grandeza.

Todos quieren ver pronto, con el anhelo que produce la ansiedad, realizadas en obras las palabras del hombre de las eternas dudas y vacilaciones. Ojalá que lleve a cabo mañana las justas aspiraciones de la masa liberal, contenidas en el mínimo programa que la alienta, y que, si dentro del estado de cosas y como monárquico no puede decir más, tampoco el pueblo puede pedir ni contentarse con menos.

Esas explosiones de entusiasmo, ese delirio del pueblo al oír la voz del jefe es prueba evidente de que padece hambre y sed de justicia; es que tiene capacidad legal para gozar del derecho de libertad que impunemente le negaron ayer, le muestran hoy y que sin temor á equivocarnos lo detentará mañana haciendo juguete de sus caprichos y ambiciones, mirándole como cosa de una importancia relativa que se aprecia mientras sirve, y sirve de estorbo después de realizado el fin para que fué objeto. Los mismos argumentos que emplean hoy para justificarse que no han hecho nada, emplearán mañana para no realizar lo que prometen hoy. Ellos saben que el pueblo en esos momentos de ansia anticipa el perdón y no quiere analizar el fondo de la culpa, porque si tal hiciera, vería que en la divina verbosidad de esos hombres hay reticencias de un valor no despreciable que imposibilitaría de todo punto á los que han sido y pretende ser mañana. Porque en cada reticencia, ó se oculta una maldad, ó se vislumbra una traición. Y cuando en circunstancias como la presente se le habla al pueblo, se caldea la atmósfera y se le excita para tenerle en tensión continua, significa que al pueblo se le pide el poder, y si esto es claro, deber es que al pueblo se le haga. Participe poniendo de manifiesto el eu-femismo de un lenguaje lleno de pasadas timideces y falto de energías para el venidero.

Porque si cada vez que vieras reformas no se realizan, faltando al cumplimiento de vuestras promesas, habeis de decirle al pueblo que no se realizan por tropezar con dificultades, entonces decid que gobernais para una familia y con una familia; pero no para el pueblo y con el pueblo, siendo unos cobardes ó unos vendidos.

¿Qué otra cosa significan las declaraciones del Sr. Moret al decir que de especificar los inmensos obstáculos con que tropezaron él y Canalejas siendo ministros de Sagasta; en la limitación de las Ordenes religiosas, los aplausos se tro-

carian en maldiciones? No las ha especificado porque esas maldiciones habían de llegar á él, participe consciente de una política rastreña y cortesana que huyendo del ambiente purificador del pueblo que identifica al gobernante con el gobernado, se entregan para guardar el equilibrio de sus indignas torpezas en brazos de Roma que pone el veto á toda ley que ella no sancione, y amenaza continuamente con la guerra civil, bú fantástico que frena la marcha del derecho consignado hoy en todas las constituciones del mundo civilizado, entorpeciendo el progreso de las naciones.

En maldiciones se trocarán los aplausos si el Sr. Moret hubiera dicho que la ley de jurisdicciones obedeció á la alta presión de los que debiendo ser únicamente seguridad de la nación para el mutuo respeto de sus derechos, se entrometen en las luchas políticas poniendo su fuerza al servicio de sus ambiciones.

Ya ve el Sr. Moret que el pueblo sabe perdonar los extravíos de los culpables que en un momento de arrepentimiento hacen profesión de fe en aras del bien común.

¿Qué menos le puede exigir ese pueblo que el cumplimiento de sus promesas? Si cuando llegue al poder siente desmayos, recuerde que fué en Aragón y en Castilla su juramento. Lanuza le enseñará como se cumplen; los comuneros como se defiende.

Cuando surjan esas dificultades toque á rebato con las campanas de su elo- cuencia, que el que hoy se congrega para oír su verbo, se congregará mañana para defender á su ídolo.

JOSÉ CANTOS OLLETA.

Burriana y Marzo 1909.

Consell Regional Federalista

de Catalunya

A fi de tractar assumptes de palpitant interés pera la democracia republicana federalista de Catalunya, y, de conseguent, pe'l poble catalá, entre ells el que's relaciona ab l'aspiració, per molts correligionaris manifestada, de concentrar baix una sola direcció y cap a una mateixa orientació tots els elements republicans de la Solidaritat Catalana, aquest Consell crida a l'Assamblea dels Federalistes Catalans pera les nou y mitja de la nit del dissabte, dia 20 del present mes de Mars, en el local del «Centre Catalá Republicà Federalista», d'aquesta ciutat (carrer Alt de St. Pere, 2, segon pis), encareixent l'assistència a tots els Representants.

Encareix, també, que d'avui al dijous, 18 del corrent, els republicans federalists de la circunscripció de Tarragona y dels districtes electorals pera diputats a Corts de Catalunya que no tenen encare representació en l'esmentada Assamblea, la elegeixin, votant per sufragi directe tres correligionaris en dita circunscripció y un en cada districte, enviant les actes de l'elecció a n'aquest Consell y les correspondents credencials als electes pera que ab elles compareguin a l'expressada reunió del dissapte, dia 20.

Creyent aquest Consell que dats els interessants punts que's tractaran en la reunió expressada serà grat als Representants de l'Assamblea sentir les opinions dels correligionaris que en el Parlament espanyol y en les Diputacions de Catalunya representan o han representat al poble catalá, invita pera que hi acudeixin als que actualment son y a la que han sigut diputats a Corts o provincials.

El Consell veurà també ab molt gust l'assistència de la premsa federal y en general la de tota la que a Catalunya sosté els ideals republicans autonomistes.

Barcelona, a 3 de Mars de 1909.—El President, J. M. Vallés y Ribot.—P. A. El Secretari, J. M. Mallafré y Tort.

**

Falta representació del partit federal a l'Assamblea, de la circunscripció de Tarragona y dels districtes electorals de Mataró, Sabadell, San Feliu de Llobregat, Vilafranca del Penadés, Puigcerdá, Balaguer, Sort, Tremp, Tortosa, Valls y Vendrell.

Els Representants avuy en l'esmentada Assamblea y que deuen acudir a la reunió de la mateixa de les nou y mitja de la nit del dissabte, 20 del corrent, son Josep M. Vallés y Ribot, Joaquim Salvatella, Carles Llobet, Antoni Ferrando, Baldomero Tona, Juli Maria, Carles Costas, Joan Torrent, P. Piera, Jaume Ventura, J. Ventura, Ramón Llobera, Jaume Ristol, Josep Jubany, Antón Lloberas, Joan Deu, Niceto Casanovas, Joan Vallés Marquach, Ferrán Torró, David Ferrer, Adolf Cabús, Pau Barbé Huguet, Sebastià Freixas, Carles Garcia Anné, Eugeni Guitart, J. M. Pi y Sunyer.

La condemna den Redón

Ab motiu de la sentencia recaiguda en contra del nostre benvolgut amic Pere Redón, aquest ha rebut gran nombre de cartes afectuosíssimes, entre elles, la que pliquem a continuació:

«Sr. D. Pere Redón.—Tarragona.

Estimado amigo y correligionario: En sesión celebrada por el Consejo Federal el dia 27 de Febrero, se tomó el acuerdo de saludar á V. afectuosamente y manifestarle el gran sentimiento que a todos los consejeros ha causada la pena de dos meses de arresto y multa que ha impuesto á V. esa Audiencia por el acto de enérgica protesta contra ese Alcalde.

Me complazco en ponerlo en conocimiento de V. con los respectos amistosos de los individuos del Consejo.

Salud y República Federal.

Madrid 1.^o de Marzo de 1909.—El Secretario del C. F., Félix de la Tine.»

Inútil dir lo molt que'l nostre amic agraeix tantes proves de simpatia.

**

De Metralha, de Barcelona.

«El regidor de Tarragona Sr. Redón ha sigut condemnat a quatre mesos d'arrest i 150 pessetes de penyora, com autor d'un delict de desordres públics.

L'acusació privada, qu'anava a càrec del señor Mir i Miró, ha interposat recurs de casació per infracció de la llei.

Celebrarem qu'el Tribunal Suprem l'absolués liurement, en contra de les pretensions de l'acusació privada.»

Divorcí

Segueixen les sessions de les Corts, d'una manera tant isocronament desesperant, que no sembla sinó que sigui quelcom que marxa per l'impuls d'una corda mecànica. Les Corts espanyoles, tenen el tic tac, grave, monòton, dels vells rellotges de caixa. La vida de renovació y d'apassionament, passa de llarg per enfront dels lleons de la graonada de la carrera de Sant Geroni.

Però es que a Espanya no ocorreix res ab prou relleu pera deturar el pensa-

ment de cinc cents lleïsadors. An a tu, lleïdor, an a mi, comentarista, quotidianament la visió d'una lleïgesa, l'espectacle d'una injusticia, el pressentiment d'una renovació, ens conmou les entranyes. Y presencia la nostra família l'indignació nostra o'l nostre visionarisme y las taules de cafè, escolten cada tarda'l nostre dalit d'accio. ¿Que tot això no es res més que'l sempitern platonisme dels vulgars arranjadors de la cosa pública? Si, però també es indicador de que en nosaltres, ciutadans senzills, hi han inquietuts inexistentes en els investits d'autoritat legislativa.

Com a resultància del parlamentarisme, Spencer, denunciava un exces de lleis que complicaven la vida. Els parlaments no havien conseguit més que regularizar minuciosament la vida, sense resoldre's els seus problemes. A Espanya, no pot remarcarse l'observació de Spencer. Fóra de lo administratiu, y de la jurisprudència civil no hi ha complicació legislativa. Res hi ha fet sobre qüestions socials, res tampoc sobre problemes polítics y religiosos. La voluntat dels governants supleix les deficiències del codi, y es per això que les autoritats cauen freqüentment en extralimitacions dictatorials, perquè les lleis abstractes, divagadores, deixen a l'interpretació, gairebé sempre restrictiva, lo que deuria constituir concreta aplicació.

Hi ha un problema de regularisació de funcions civils y eclesiàstiques, d'independència entre l'Estat y l'Iglesia, que avui dona vida al bloc; els foros de Galícia y els latifundis andalusos, l'analfabetisme popular y l'analfabetisme pedagògic; la subordinació a la llei militar dels ciutadans, lliures del servei de les armes; l'intensificació de la producció nacional; mil y mil trascendentalismes, mil y mil petits problemes. Y les Corts espanyoles, iscrònomament infecordes, segueixen ab el seu tic-tac desesperant de vell rellotge de caixa que presideix, com un fèretre en peu, les desolacions d'un casal esquerdat y polsós.

Desde Catalunya guaitem els professionals de la política, els que la practiquen y els que l'escrivim el silenci del Congrés espanyol. Totes les noves que trenquen aquest silenci, ja caiguda d'un ministre el nomenament d'un general pera un alt carrec, els viatges al Marroc, no'ns intereseen. Les llegum com si fossin de Turquia homes y coses d'altres rases y altres latituds. Y quan com ahir un proyecte de llei de vagues se posa a discussió, un sociòleg de traducció, el seyor Moret llueix, sense acalorament, unes llargues estadístiques que potser estaven reservades a un article de fons de «El Herald» o a una conferència a l'Ateu. Y els diputats, escoltant la peroració del Morote, llarga com totes les peroracions del Morote, rieu. ¿Quina virtut pot tenir una llei obrera feta entre rialles? Després els obrers, un dia qualsevol, topen contra aqueixa llei y la trepitgen en plé carrer. Si ningú va pensar en els seus dolors, si cap dels diputats va meditar, seriós, sobre les complicacions del treball actual, gen nom de qué voldrán obrir els punys tancats dels proletaris...?

Els tenen una política en absolut extranya a nosaltres. Mentre no intervenen diputats catalans, el Parlament no es cosa nostra, intervenida per nosaltres. Y encara que s'arribés a la formació d'unes Corts Constituents, susceptibles de transformar fins la forma de govern, Catalunya, si no intervenia per propries conveniences, assistiria indiferentment, com si enllot d'esser a Madrid, se desentrollés a Constantinoble.

Es la disparitat, de visió política, de sentiment de la vida, exteriorisantse,

aont adquiereix més trascendència: en les entranyes mateixes de la vida espanyola en el Parlament. Nosaltres sentim l'empeny de la Vida, de lo que mou y renova, y les Corts espanyoles, encara que'n ho neguin, segueixen ab el seu tic-tac de vell rellotge, senyor de les sales desolades, dels casals ab pols y blasons.

(De *El Poble Català*.)

De teatres

Centre Federal

Talment com previéiem, la concorrença que'l diumenge acudí al nostre casal fou nombrosa.

Els joves que componen la Secció dramàtica posaren en escena les dues xises comedies «El dit del general» y «Aventures d'un carboner», a les que donaren asertada interpretació, guanyant-se molts aplaudiments tots els que hi prengueren part.

El diumenge vinent se posarà en escena'l drama en tres actes y en vers «Fam d'or» en quina obra s'hi llueixen tots els aficionats.

Acabada la funció, se celebrarà l'acostumat ball de societat.

En estudi la humorada de gran èxit «Sansón y Borilla» y el drama del nostre amic seyor Jové «Humanisme», (estre-na).

Plecs y esquinçades

Ja no podem patir.

S'ha constituit a Tarragona una Lliga contra la tuberculosi.

D'aquesta feta el pà anirà mes barato y el patronat augmentarà el sou dels seus afiliats.

Tarragona se regenera.

En pocs dies han mort en nostre ciutat dos persones poc menys que de miseria.

Quant se constituirà una «Liga contra la fam» que procuri obrir treballs y crear noves industries en nostre estimada ciutat?

La Catalana General de Crédit ha donat el cese a una pila d'empleats dels que tenia en la sucursal tarragonina.

Serà pera que no diguin que no hi ha entrades y sortides?

Segons ens fa saber el corresponent de *El Poble Català* a Madrid, el rector de la Bonanova, mossén Estebanell, celebra apats ab D. Clodoaldo Piñol.

Home, home, ves qui ho havia de dir. Ja ens imaginem els brindis.

—Brindo por el simpático capellán de la Buenanova.

—Y yo por el lustre D. Clodoaldo.

—Viva Prim!

—Biba!

Segons notícies dies endavant era la ronda volant de consums apresà una regular cantitat de tocino a un senyor que si no estem mal informats es dos vegades Alonso. Alonso de nom y Alonso... de cognom.

També ens han dit que el referit seyor es clergue.

Si es cert això ja no hi trobem tanta culpa, doncs segurament ho feia per sostreurel de la vista del públic a l'objecte de que no hi hagués tants condemnats en aquesta època de cuaresma.

Pero es allò que diem: Fes be que mal t'en pervé.

El celebrat autor de «La mitjornada» y «Somni de reis» també ha fet constar per escrit la seva adhesió a l'homenatje que es tracta de dedicar als excels poeta En Angel Guimerá.

Es lo que deia un amic nostre:
—En Guimerá escriu molt bé y borra molt poca cosa.

Visca la regeneració!

Llegeixin:

A Madrid han ocorregut tres cassos de defunció per inanició (vol dir miseria).

A Bilbao la Junta de Caritat no vaga un moment socorrent necessitats.

La crisi de treball es general casi en tot Espanya.

Heusquí una lletania que no necessita escolà pera dir *Ora pro nobis*.

Y a tot això els representants al Parlament continén preocupadíssims en saber si's discutirà o no l'acta den Lerroux.

Haurà arribat l'hora d'entonar el *Las-ciate ogni speranza?*

«El procurador del Sr. Lerroux ha presentat un escrit a la sala sentenciadora de la causa que se li ha seguit y per la qual se troba fora d'Espanya, demanant que s'abstingui de tota actuació referent al Sr. Lerroux, per haver estat aquest elegit diputat, sense tramitar-se abans el corresponent suplicatori.

En els passadissos del Congrés se deia que aquest era un plà aconsellat per l'exminestre liberal Sr. Alvarado, pera facilitar l'ingrés al Congrés del Sr. Lerroux.»

Després voldrán negar que no's protegeixen.

Solts y noves

Segons hem llegit en la premsa barcelonina el estimat corregional y exdiputat a Corts En J. M. Bofill no assistirà a la Assamblea convocada, pel Consell Regional Federalista de Catalunya, pera el dia 20 del corrent.

La vetllada celebrada per la Juventut Federal Propagandista de Barcelona en conmemoració del intent de proclamació

del Estat Català en 9 de Mars de 1875 fou un verdader èxit.

Feren us de la paraula els infatigables corregionalis senyors Cabús, Mar xuach, Salat, Saló Mallafré y Tort y Pi y Suñer (J. M.).

Se reberen en dit acte moltes adhesions, entre elles las de la Juventut y SENYERA FEDERAL d'aquesta ciutat.

Els oradors foren molt aplaudits.

se reuniren els directors dels periodics locals pera tractar de la constitució d'una «Lliga local contra la tuberclosis.»

El dilluns d'aquesta setmana en nova reunió en el despatx del esmentat senyor quedaren nomenats els directors del *Diari de Tarragona* y *Diario del Comercio* pera la comissió de propaganda y els del *Heraldo* y *La Cruz* pera la de hisenda.

de que les Diputacions provincials s'en-carreguin de l'execució dels treballs del catastre.

L'Institut s'ha dirigit a les Diputacions provincials de Catalunya y a les de les Balears, exposantlos hi la conveniència de que's posin en condicions legals pera demanar al Govern la correspondient autoració pera portar a cap els treballs catastrals en les respectives províncies, províncies, en la seguritat, diu la susdita corporació de que els sacrificis que aquesta decisió reportaria a les Diputacions serien sobradament compensats per l'aument de riquesa y progrés del país y pels molts beneficis econòmics socials que's deixarien sentir tant aviat com se pogués implantar el catastre.

La conferència que sobre faquest assumpcio donà en aquest Institut l'Ingenier quefe d'aquesta província senyor Clarió, serà editada en sa integritat per la susdita Corporació y repartida als socis de la mateixa, així com als representants en Corts y Diputacions provincials.

SUSCRIPCIÓ POPULAR

pera cobrir l'import de la multa imposta a al nostre estimat company En Pere Redón.

Cuota única 10 cts. de Pta.

Suma anterior 5'50 pts.

Un amic de Redón.—A la memoria den Prim y Prats.—Josep Bonachi Martorell. Nas de Pruna.—J. A.—T. Ll.—M. A.—J. A.—J. A.—Llorens Llorens.—Andreu Llorens.—Magí Roca.—Josep Miquel.—Confirmació a l'ultratje.—Manel Bonachi Martorell.—Antonia Bonachi Durán.—Manel Bonachi Bonachi.—Un que no nega la paternitat dels seus fills.—Un de Vallmoll que no es el pare de la criatura.—Josep Castellnou.—Emilia Cirera.—J. S. C.—F. S. H.—Un carlí renegat.—La barra s'ha embrutat.—Els calamans baixen.—Tot pel pou.—Tot pel gas.—No mes una?—Llástima de dents.—Jo aplau-deixo la bufa.—Un ferm solidari.—Va rebrer per burro.—Un aragonés.—Uno que aplaude à Redón.—Un cubano.—Un matrimoni y set fills, 0'90.—Total 10 pesetes.

Publiquem aquesta segona llista pera satisfacció d'aquelles persones que han contribuit a la suscripció no havien vist publicats els seus noms o lemas (Nota de Redacció).

Estampa de E. Pamies, Unió, 54.

ALMAS GRANDES

altruista se vió envuelto en el torbellino de las pasiones.

Pintó con fér inspirado en su única religión la Naturaleza. Expuso sus obras pedazos de realidad, y todo un público convencional rutinario y atávico, sin comprenderle, unió su voz á la del jurado. Fracasó, era de esperar.

Sin sorpresa alguna oyó la sentencia, su rostro plácido de mirada penetrante se sonrió de un modo extraño, y sin desmayar en la empresa continuó su obra con la fe de los mártires.

Pasaron los años; el nombre anónimo de Guillermo nadie lo pronunciaba. Arrastrando á solas el infortunio no maldecía de la sociedad porque, más grande que ella, le inspiraba lástima.

Por aquel entonces, en conmoción todo el Madrid galante y *demi-monde*, llenaba su hoja (cotidiana) con el sonoro nombre de Leonora.

La estrella parisense al presentarse en público por vez primera hermosa y alta como una patricia romana, hizo que su aparición fuera un *succès*; y que grandes y pequeños, ricos y pobres, cegados por su espléndida belleza la rindieran adoración.

En el Prado, ataviada como una reina, producía un murmullo de envidia entre las damas. Sus carroajes competían con los más ricos de la *rua*, y sus dos yeguas tordas, de pura sangre árabe, eran dos hermosos ejemplares, envidia de los sportmans hípicos.

Las damas adivinaron en ella una enemiga, y para agradar al esposo y combatir con la advenediza gastaban sumas exorbitantes con gran quebranto en su estado financiero.

Leonora que en su huida de París había jurado odio mortal á los hombres, rehusó cuantas ofertas le hicieron la mayoría de los Padres de la Patria que predicando en el Congreso la ética iban á arrastrarla después en el fango de las pasiones.

Después del *debut*, de la exhibición mundial, hizo Leonora vida comedida de

buenas burguesas. En lo último de la Castellana mandó construir un hotel donde se proponía olvidar á los hombres en la dulce tranquilidad del hogar propio, sin otras personas allegadas que el criado Salvati, especie de eunuco, rígido y frío como un témpano apesar de haber nacido en la falda misma del resubio; y Palmira, la rubícunda doncella, sagrario de muchos secretos de la señora, á la cual quería con todo el ardor de que son capaces las hijas de Albión, el país de las brumas.

Leonora salía rara vez del hotel; la novità de su vida sedentaria la encantaba.

Un suceso hizo que variase el rumbo que para el porvenir se había señalado.

Un anochecer, salió á compras acompañada de su doncella. A los pocos pasos dades fijóse que detrás de ellas iba un joven siguiéndolas. Con el rabillo del ojo le atisbió; no era mal parecido, más su pobreza en la indumentaria denotaba miseria. Ella que á ser un *gentleman* se hubiera reido, se interesó, adivinando una aventura en perspectiva y parándose ante el escaparate de una tienda vió

acerca al joven que emocionado y saludando con finura le dijo:

—Señorita...

Al metálico timbre de aquella voz se volvió Leonora rápidamente.

—Caballero...

—Dispénsemme mi osadía señorita, y aun que pequeño de atrevido desearía hablar á solas con V. esta misma noche.

—¿Conmigo y esta misma noche?—exclamó extrañada.

—Si—repuso Guillermo Moncayo pues él era.—Mi pretensión no la fundo para enamorarla, para decirle á V. que la adoro, nada de esto, mi deseo entraña otro fin muy distinto. ¿Me concede la cita?

Leonora, sin contestar palabra, sacó del monedero una perfumada tarjetita con las señas del hotel y entregándola á Guillermo le dijo:

—A las ocho le espero—y saludándole ceremoniosamente se alejó sin comprender nada de tan singular aventura.

A las ocho en punto, Guillermo introducido por la doncella se halló frente á frente de Leonora en el mismo gabinete

GRAN HOTEL CONTINENTAL

Marti y Redón

APODACA 30.— ELEFONO, 5—TARRAGONA

Establishment de primer ordre completamente nou y construit expressament per hotel. Situació immillorable a prop de l'estació y del port. Habitacions e tacades. Magnifices terrasses ab vistes al mar y al camp. Llum elèctrica. Quarto fosc per fotògrafs. Salons de lectura y pera visites. Autogarage. Wc's closets. Cafè restaurant.

Higiene y confort modern. Servei de gran luxe pera banquets.

LÍNEA REGULAR DE GRANS VAPORS IBARRA Y COMPAÑÍA SOCIEDAD EN COMANDITA SEVILLA



Pera Valencia, Alacant, Cartagena, Aguiles, Almeria, Málaga, Cádiz, Sevilla, Bonanza, Huelva, (admetent càrrega pera Ayamonte y La Cristina), Vigo, Marín, Villagarcía, Carril, Corunya, Ferrol, Riveda, Gijón, Avilés, Santander, Bilbao, Pasajes, Sant Sebastià, Bayona y Burdeus.

Servei ràpid eventual pera'l Nort d'Espanya, ab escala en els ports de València, Alacant, Málaga, Cádiz, Sevilla, Vigo, Corunya, Santander y Bilbao.

S'admet càrrega y passatgers a preus redunts.

S'admet càrrega y pass